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‘Als Vereniging Deltrametro-
pool stimuleren wij dat Neder-
land bezig is een stadstaat te 
worden’, opent Verbeek. ‘De 
Randstad is te klein geworden 
voor alle vraagstukken die er 
liggen. In economisch opzicht 
moet je ook kijken wat er in 
Antwerpen, Aken, Frankfurt, 
Hamburg gebeurt. De econo-
mische grens van de Randstad 
verschuift steeds verder.’ Ver-
beek verwijst naar de studies 
‘Blind spot’ en ‘Spot on’ over 
het landschap als vestigings-
voorwaarde (zie kader). ‘Neder-
land is de enige metropool met 
veel groen in de metropool, dat 
komt elders niet voor.’

In een van de sessies met 
andere metropoolorganisaties 
werd gewezen op een debat in 
1908 over de groenstructuur 
in Amsterdam. ‘In die tijd ont-
stond het idee over de groene-
scheggenstructuur. Amsterdam 
is in kringen van internationale 
ontwerpers nog altijd beroemd 
om de groene longen die toen 
in de ruimtelijke ordening 
gereserveerd zijn. Het besef 
dat je het groen in de stad moet 
integreren en het niet met een 
paar parken kunt oplossen. Die 
structuur staat helaas onder 
druk door de gigantische druk 
op de werk- en woningmarkt 
van Amsterdam.’

Leen Verbeek, commissaris van de Koning in Flevoland 

en voorzitter van Vereniging Deltametropool, stelt dat 

de verschillende belangen rond het landschap alleen 

te behartigen zijn door ‘de complexiteit’ te omarmen. 

Alleen door die belangen op elkaar af stemmen, kan 

het landschap als vestigingsvoorwaarde fungeren. ‘De 

kwaliteit van de leefomgeving is de belangrijkste eco-

nomische asset.’
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Leen Verbeek, commissaris  
van de Koning in Flevoland:
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Leen Verbeek 
Leen Verbeek (64) begon 
zijn loopbaan als jonge-
renwerker in Leiden en 

was ambtenaar bij de ge-
meente Utrecht. Van 1990 

tot 1994 was hij wethouder 
Vinex in de gemeente Houten. 

Daarna had hij van 1994 tot 2003 
een adviesbureau in conflict- en procesmanagement rondom 
ruimtelijke vraagstukken. In 2003 werd Verbeek burgemees-
ter van Purmerend, waarbij hij zitting nam in het bestuur van 
Metropoolregio Amsterdam. Vanuit deze functie raakte hij ook 
betrokken bij de Vereniging Deltametropool, waarvan hij in 
2013 voorzitter werd. Sinds 2008 is Verbeek commissaris van 
de Koning in Flevoland.
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‘Jongens, het moet
integraler’
Verbeek vindt dat dit begint 
met plannen. Tegenwoordig 
wordt in een land als Frankrijk 
slimmer gepland dan in Neder-
land. ‘Ze integreren het veel 
meer in de planvorming. Als je 
een expertmeeting organiseert 
over het IJsselmeer, dan zitten 
er waterliefhebbers aan tafel, 
maar geen economen of steden-
bouwers. Het zijn redelijk saaie 
bijeenkomsten, want men is het 
met elkaar eens: het IJsselmeer 
moet beschermd worden. Maar 
de vraag hoe het gebied zich 
verhoudt tot de omringende 
ontwikkelingen komt niet aan 
de orde. En dan zeg ik: jongens, 
het moet integraler. Ik verwacht 
in dat opzicht veel van de invoe-
ring van de Omgevingswet, 
hopelijk komt die benodigde 
cultuurverandering echt van de 
grond.’ 

Verbeek vertelt over de spiegel 
die andere metropolen Neder-
land voorhouden bij de studie 
‘Blind Spot’. ‘Toen zeiden ze: 
Nederland was in de tijd van 
de Vinex-groeikernen het gids-
land in Europa. Ze vinden nu 
dat Nederland in die Vinex-
tijd is blijven hangen, terwijl 
ze zelf zijn doorontwikkeld. 
Ze vinden ook dat Nederland 
te weinig aan complexe vraag-
stukken werkt: ‘Jullie zouden 
meer moeten houden van com-
plexe vraagstukken, en daarbij 
gebruikmaken van metadata.’’ 
Verbeek wijst op de ontwikke-
ling van de mobiliteit in de regio 
groot-Parijs. ‘Ze investeren nu 
op een veel groter schaalniveau 
in het metrosysteem dan wij 
ooit gedaan hebben. Wij heb-
ben te lang geweigerd om op 
dat niveau te denken. De grote 
Randstad mist een samen-
hangend mobiliteitsplan. De 

ov-systemen van Rotterdam en 
Den Haag groeien naar elkaar 
toe, maar sluiten niet aan. Een 
Haagse tram kan niet in Rotter-
dam rijden. We hadden al lang 
kunnen plannen dat op den 
duur de hele Randstad op één 
railsysteem draait.’

Kwaliteit leefomgeving
In de groenstructuur doet zich 
hetzelfde voor, vervolgt Ver-
beek. ‘Voor de BV Nederland 
is, om in de internationale eco-
nomie mee te kunnen, de kwa-
liteit van de leefomgeving in 
stedelijk gebied de belangrijk-
ste economische asset. Vroeger 
verhuisden de mensen naar het 
werk, nu verhuizen bedrijven 
naar gebieden waar ze mensen 
kunnen krijgen. Als de kwaliteit 
van de leefomgeving niet van 
hoog niveau is, verhuizen men-
sen naar gebieden waar ze die 
kwaliteit wel kunnen krijgen.’

In

Nationaal park De Hoge Kempen
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Het landschap speelt bij de 
kwaliteit van het geheel een 
grote rol, stelt Verbeek. ‘We 
hebben landschappelijk allerlei 
parels gemaakt, zoals mooie 
parken en mooie beschermde 
cultuurhistorische gebieden 
zoals Waterland en, nog iconi-
scher, het Groene Hart. Tege-
lijk hebben we de neiging daar-
aan te knabbelen.’ Dit hoeft niet 
per se nadelig te zijn denkt Ver-
beek: ‘We dachten een tijd lang 
dat we gebieden eindeloos kon-
den conserveren, maar of je het 
nu leuk vindt of niet, gebieden 
ontwikkelen zich altijd en dat 
biedt ook kansen.’
 
Economische waarde
Verbeek wijst op de inklinking 
van de polder. ‘Er zijn gebieden 
die te nat worden voor land-
bouw. Dan zijn de vragen: Wat 
ga je daarmee doen?; Wat zijn de 
afspraken met het waterschap?; 
Kun je de boeren verleiden naar 
oogsten te gaan, waarbij hoge 
grondwaterstanden acceptabel 
zijn of kies je ervoor om meer 
ruimte te geven aan natuur? Als 
Nederland ook op deze manier 
doorgaat is het niet ondenkbaar 
dat het land over 150 jaar hele-
maal volgebouwd is. We willen 
juist vasthouden dat we als bij-
zondere metropool veel groen 
binnen onze grenzen hebben. 

Welke kwaliteit moet je het 
geven, zodat iedereen ervan 
afblijft? Zelfs het bedrijfsle-
ven, bijvoorbeeld VNO-NCW, 
is gevoelig voor gebieden met 
hoge kwaliteit. Dat heeft econo-
mische waarde.’

Bouwen in het groen is volgens 
Verbeek echter niet per se een 
schande. ‘Als je naar Nederland 
kijkt als een stad, kom je moge-
lijk tot andere ruimtelijke com-
posities. Kijk naar Almere. Dat 
kan probleemloos doorgroeien 
naar 400.000 inwoners. Die 
gebieden zijn er al voor gere-
serveerd en dat is qua grond het 
slechtere deel van de polder. Er 
moeten toch nieuwe woningen 
worden gebouwd, doe het dan 
op strategische plekken en ga 
niet tornen aan de groene gebie-
den waar we veel waarde aan 
hechten. Groen en landschap 
bekijk je niet alleen vanuit een 
sectorale strategie, maar ook 
vanuit economie, mobiliteit, 
huisvesting, de sociale agenda. 
Breng dat met elkaar op een 
logische manier in verband. 
Plan nieuwe woonwijken in 
samenhang met het openbaar 

vervoer. Dan moet je vooraf een 
beeld hebben van de mensen die 
daar gaan wonen, waar ze wer-
ken en hoe ze willen recreëren. 
Dan moet die recreatie, onge-
twijfeld in de vorm van natuur, 
ook binnen handbereik zijn.’

Inspiratiepark
Verbeek noemt het Belgische 
nationaal park De Hoge Kem-
pen als een groot voorbeeld 
voor zijn provincie. ‘Het park 
kent meerdere toegangspoor-
ten, elk met een andere iden-
titeit. Het publiek kan uit die 
poorten kiezen, zoals een poort-
gebied met industrieel erfgoed. 
Vanuit die gebieden kunnen 
ze ook in contact komen met 
de natuur. Die poortgebieden 
functioneren economisch zo 
goed, dat ze het park daarmee 
kunnen onderhouden. Die kant 
willen we, in samenspraak met 
Staatsbosbeheer, ook op met de 
Oostvaardersplassen. Dat doen 
we op aangewezen plekken van-
uit Almere en Lelystad, zodat 
we de natuur geen schade toe-
brengen. Zo kun je zelfs directe 
economische revenu halen uit 
natuur.’

‘ B l i nd  spot ’  en  ‘ Spot  on ’
’B l ind spot ’  en  ‘Spot on ’  z i jn  voorbeelden van onderzoek die  mede 

geïn it ieerd z i jn  door  Verenging  Deltametropool .  ‘B l ind Spot '  i s  een 

studie  naar  het  belang van een hoogwaardig  landschap voor  het 

vest ig ingsk l imaat ,  aan  de hand van een vergel i jk ing  met t ien  metropo-

l itaanse regio's  we-

reldwijd.  Het on-

derzoek ‘Spot on’ 

r icht zich op het 

landschap als  ves-

t ig ingsvoorwaarde 

in Nederland en is 

een coproductie 

met dezelfde part-

ners met daarbi j  TU 

Delft . 

Veren ig ing  De ltametropool

Vereniging Deltametropool is  een kennisplatform en 

is  opgericht in 1998.  De vereniging in it ieert onder-

zoek en discuss ies naar de metropoolontwikkel ing 

in Nederland en daarbuiten.  Doel is  bestuurders en 

beleidsmakers praktische verbeteringen aan te rei-

ken op het gebied van welvaart ,  infrastructuur,  duur-

zaamheid en levenskwal iteit .  Deelnemers zi jn  ver-

tegenwoordigers u it  het bedri jfs leven,  provincies , 

ministeries en profess ionals .  www.deltametropool .nl


